
Geachte heer Grappenhaus en mevrouw Van Engelshoven,

Vooropgesteld wil ik u bedanken voor de mogelijkheid om te kunnen reageren op dit wetsvoorstel. Wij 
zijn uw ministerie zeer erkentelijk voor de intenties ten aanzien van het strafbaar stellen van iedere 
vorm van mensenhandel. Uiterst pijnlijk is het dan ook te vernemen dat het vervullen van een 
kinderwens, op niet wettelijke gronden, in hetzelfde straatje wordt geduwd als een zeer ernstig delict 
als mensenhandel. Het krijgen van een kind, hiervoor hemel en aarde bewegen, want dat is de situatie 
voor vele inwoners van dit land, kunt u niet vergelijken met de (ver)koop van kinderen. U tracht een 
probleem op te lossen maar feitelijk ontneemt u vele de mogelijkheid om een gezin te stichten. Als 
volksvertegenwoordiger van ons allen zou u ernaar moeten streven ook de wensouders de 
mogelijkheid te bieden hun geluk te beproeven. 
 
Ik voel me zeer bevoorrecht om middels een draagmoeder uit de Verenigde Staten een kind op deze 
wereld te hebben rondlopen en ik mij dus geen, althans niet in de gezinssituatie, zorgen hoef te 
maken over deze ontwikkeling. Een zeer zorgelijke ontwikkeling moet ik opmerken! Maar ik moet 
zeggen dat ik ook in een tweestrijd verkeer betreffende deze situatie, het geluk en de blijdschap 
gunnen wij iedere wensouder. Vandaar bericht ik u als volgt.  
 
U dient te beseffen dat de intentie van de wensouders achter dit traject bestaat uit liefde voor het kind 
en een uitstap maken naar landen als de Verenigde Staten en Canada met veel zorgvuldigheid en 
aandacht tot stand komt. De intenties van zowel de ouders als de partijen die dit in deze landen 
faciliteren wordt gekenmerkt door veel zorg en aandacht voor (draag)moeder, donor en wensouders. 

Het traject zoals mijn gezin dat heeft doorlopen kent een screening waar wij naar Nederlandse 
maatstaven nog veel van kunnen leren. De draagmoeder in de Verenigde Staten krijgt een vergoeding 
naar redelijkheid voor het met liefde dragen voor de wensouders. In mijn beleving is de vergoeding 
voor dit traject passend bij de kosten die de draagmoeder maakt en inkomsten die zij misloopt. U stelt 
in dit voorstel dat het kind kan opgroeien met het besef gekocht te zijn en dat dit ernstige gevolgen 
kan hebben. We kennen in de Nederlandse samenleving ook de spermadonatie. Dit zou, volgens uw 
redenering, eenzelfde effect kunnen hebben op het kind. Echter geloven wij hier in de kracht van de 
wensouders om het kind met liefde op te voeden en de identiteitsvorming van het kind in goede banen 
te leiden. Toch lukt dat niet als het gaat om ouders die niet zelf in staat zijn het kind te dragen. Want 
feitelijk is dat aan de hand, met dit wetsvoorstel wordt niet, zeker niet in de mate waarin u dat wilt 
bereiken, bijgedragen aan het voorkomen van kinderen die problemen ondervinden met de 
identiteitsvorming. 

Uw wetvoorstel ziet, in deze vorm, enkel en alleen erop toe dat wensouders geen toegang meer 
hebben tot de mogelijkheid om middels een draagmoeder een kind te krijgen. Er zijn afdoende 
manieren om de landen waarin deze trajecten rechtmatig en zorgvuldig gebeuren ter beschikking te 
laten aan wensouders. Ook kunt u prima reguleren dat de begeleiding en aandacht vanuit deskundige 
zoals vele advocaten hier in Nederland eraan bijdraagt dat deze trajecten binnen de Nederlandse 
maatstaven worden afgewerkt. 

Opgroeien in het besef gekocht te zijn is mensonterend. In mijn ervaring met deze trajecten is dat er 
zoveel contact is tussen draagmoeder, donor en specialisten en dat dit ook aanhoudt na de geboorte. 
De liefde en geborgenheid die kinderen in dit gehele traject krijgen draagt eraan bij dat zij niet op deze 
wijze met het proces voorafgaand aan hun geboorte worden geconfronteerd. Het is ronduit stuitend 
om de, naar mijn inschatting, spaarzame gevallen waarin er sprake is van kinderkoop de basis te laten 
zijn voor een wetsvoorstel waarin ieder wensouder en betrokkenen zich schuldig maakt aan dergelijk 
strafbaar delict. Gaat de wetgever hierin niet aan het doel voorbij en dient gezocht te worden naar een 
effectievere manier om het daadwerkelijke probleem aan te pakken? 

U dient ook te vertrouwen op het systeem zoals wij die in Nederland gelukkig hebben. Er is een sterke 
sociale controle binnen de samenleving. Denk aan de rol van de verschillende professionals als 
kinderopvang, school en CJG in de eerste levensjaren van het kind en denk ook aan het werk van de 
Raad van de Kinderbescherming die betrokken raakt bij een  traject van de wensouders. Bij terugkeer 
uit de Verenigde Staten werden wij direct door de Raad van de Kinderbescherming opgeroepen en 
volgt een screening naar de omstandigheden. Een zeer deskundige aanpak waarin veel aandacht is 



voor het kind. De deskundigheid van deze partijen dient u te erkennen en daarmee te vast te stellen 
dat er in beginsel voldoende handvatten zijn om controle te hebben over de thuissituatie van het kind. 

Ook de rol van verschillende advocaten die in Nederland de wensouders op een zeer adequate 
manier begeleiden in dit soort trajecten dient u te erkennen als een groot goed. We kunnen met 
zekerheid stellen dat geen Nederlandse advocaat zich schuldig zal maken aan praktijken zoals die in 
dit wetsvoorstel staan. Het bijdrage aan kinderkoop of mensenhandel is volstrekt niet hetgeen waar 
deze advocaten aan meewerken. Wel hebben zij wensouders de begeleiding geboden om deze 
trajecten voor het kind goed en eveneens zorgvuldig te doen. In uw wetsvoorstel zou een prima rol 
voor deze beroepsgroep kunnen zitten om zorg te dragen voor een deugdelijke proces en begeleiding 
van wensouders. 

De overheid moet er alles aan doen om de rechten voor alle inwoners te realiseren. Dat betekent naar 
mijn idee dat er geen ongeoorloofd onderscheid gemaakt mag worden tussen inwoners. Dit 
wetsvoorstel ontneemt de kinderwens voor vele zonder daadwerkelijk bij te dragen aan hetgeen u 
wenst te bereiken. 

Ik zou u willen verzoeken maar in de eerste plaats hoop ik oprecht, in belang van vele wensouders, 
dat u afziet van dit wetsvoorstel. 


